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Кроч на свой родны, 
дзвінскі ўзгорак,

каб глядзець у будучую сінь

Чытайце  сайт  
Віцебскага  раёна: 

               vicebskreg.by

КАЛОНКА РэДАКТАРА

ДЗЕНь НЕЗАЛЕжНАСЦі

Вясна мяняе і вектар грамадзкага, 
палітычнага, эканамічнага ды 
культурнага жыцця ў многіх краінах. 
Увесну вернікі святкуюць Пасху, 
увесну адзначаюць і Дзень утварэння 
25 сакавіка 1918 году БНР – першай 
беларускай дзяржавы найноўшага 
часу.  Але ж увесну абвастраюцца 
і хваробы, увесну асабліва востра 
ўспрымаюцца і яскрава праяўляюцца 
недахопы і хібы недасканала 
арганізаваных стасункаў ва ўсіх 
сферах нашага жыцця.

Хаця, як па мне, для беларусаў 
вясновы час ад каталіцкага да 
праваслаўнага Вялікдня,  паміж якімі 
паўстае велічны Дзень Волі, наогул 
мусіў быць часам асаблівых духоўна-
аналітычных практыкаванняў. Кожны 
беларус у ідэале мусіў бы задаць сабе 
хаця б некалькі вечных, праклятых 
пытанняў: “Адкуль – гэта дваістасць 
беларускай душы, і што яе паяднае? 
Чаму, жывучы ў Еўропе, беларусы 
так упарцяцца быць яе часткай? 

Чаму, называючы сябе беларусамі, 
яны адмаўляюцца ад беларускай 
мовы? Чаму амаль не праяўляюць 
палітычную ды грамадзянскую 
ініцыятыву? Чаму не шануюць сваю 
гісторыю? Чаму пагаджаюцца з 
цынізмам улады?”... 

Снег сыйшоў: агалілася сьмецьце, 
назапашанае за зіму; калюжаны на 
дарогах, нібы пасьля шчыльнага 
бамбавання; мінулагодні асфальт 
чамусьці за зіму дзе-нідзе рассыпаўся; 
гарадзкія двары, застаўленыя 
машынамі, маюць убогі выгляд, які 
не выправяць нават красавіцкія 
суботнікі… Але ж заняпад  ня толькі 
гэткага кшталту. Апошнім часам 
паболела ня толькі мужчынаў са 
сьпітымі тварамі – стала больш 
спітых жанчынаў, якія да таго ж 
прагульваюцца з дзіцячымі вазкамі. 
То бок, дзяцей нараджаюць дзеля 
абавязковай грашовай дапамогі ад 
дзяржавы! Фініш! Інакш ня скажаш.

Складаецца ўражаньне, што 

тутэйшыя людзі згубіліся ў часе, 
згубілі ўсялякія арыентыры, якія 
б ратавалі ад бязглуздых учынкаў, 
уяўных куміраў ды ідэяў. 

- Ну, што сёньня польская Пасха? – 
кажуць суседзі. – Наша ў гэтым годзе 
нешта зусім позна.

- А чаму польская? Каталікі ўсяго 
сьвету адзначаюць, ня толькі палякі. 
Пратэстанты адзначаюць, уніяты 
таксама… Да таго ж гэта вялікае 
пытаньне чаму праваслаўныя, 
найперш расейскія адмаўляюцца 
ад выкарыстання грыгарыянскага 
календара.

- Найшоў каго прыгадаць: уніяты – 
яны ж бандэраўцы. 

Як той казаў, гэткія перакананьні 
здаровай логікай не лечацца…

Насельніцтва даўно перастала 
публічна абмяркоўваць  праблемы 
эканомікі і палітыкі. Дрэннай для яго 
стала і ўлада, і апазіцыя, ды і Пуцін 
нешта пачаў чудзіць, але ж Расея 
– краіна не маленькая, разумных 
асобаў хопіць. Толькі вось няма ў 
ягоных развагах чамусьці ацэнкі 
ўласнай пэрсоны. “А што мы можам? 

Мы – людзі маленькія!” – апраўдвае 
яно сваё нежаданьне адказваць за 
ўсё, што адбываецца ў краіне. 

Не лепшым чынам паводзіць 
сябе і дзяржава, якая, праўда, у 
адрозненні ад народу не пазбягае 
выклікаў часу, але ж вырашае 
паўсталыя праблемы выключна 
за кошт народу, які маўчыць, нібы 
вады ў рот набраўшы. Праглыныў ён 
дэкрэт аб дармаедстве, праглынуў 
і падвышэнне пенсійнага ўзросту, 
праглыне і далейшае пагаршэнне 
жыцця. Улада ў гэтым ніколькі і не 
сумняваецца. Але ж не разумее 
яна, што заняпад грамадзянскай і 
палітычнай актыўнасці, адназначна 
вядзе і да ўсеагульнай дэградацыі ў 
краіне.

Толькі да чаго мы ў гэтым выпадку 
дойдзем, калі ўсе пытаньні ў краіне 
будзе вырашаць дзяржава? Мо 
скарыстацца гэткім непаўторным 
часам, як вясна і абудзіцца да 
актыўнага аналізу таго, што 
адбываецца ў краіне з назвай 
Беларусь? 

Рэдактар

Так сталася, што ўвесну ня толькі абуджаецца да жыцьця пры-
рода. 

Вясна – час, які змушае да дзеяньня

Крэатыў ад БХД
Ва ўмовах, калі гарадзкія ўлады 

не даюць дазволу на правядзеньне 
публічных апазыцыйных 
мерапрыемстваў, грамадзкія ды 
партыйныя актывісты шукаюць 
альтэрнатыўныя шляхі для 
выказваньня сваёй грамадзянскай 
пазыцыі.

Актывісты аргкамітэту па стварэньні 
партыі БХД Тацьцяна Севярынец 
і Алена Шабуня паставіліся да 
сьвяткаваньня крэатыўна: яны 
перадалі свае віншаваньні з Днём Волі 
старшыням віцебскіх гарвыканкаму і 
гарсавету.

Відавочна шакаваныя 
неспадзяванкай, памочнікі згаданых 
вышэй чыноўнікаў, калі да іх падышлі 
актывісты, паабяцалі апошнім 
перадаць выказаныя імі віншаваньні 
сваім начальнікам і павіншавалі 
сяброў аргкамітэту БХД у адказ.

Кветкі да помнікаў, імпэт моладзі 
і міліцыянты ў цывільным

А празь некалькі гадзін пасьля 
паходу прыхільнікаў хрысьціянскай 
дэмакратыі да ўладаў грамадзкія 
актывісты і прадстаўнікі розных 
апазыцыйных структур, у тым ліку 
сябры партыі БНФ, КХП БНФ, кампаніі 
«Гавары праўду», сталі зьбірацца ля 
помніку князю Альгерду.

Людзей сабралася небагата – 
усяго зь дзясятак чалавек. Мабыць, 
невялікая колькасьць удзельнікаў 

імпрэзы тлумачыцца тым, што гэта 
быў самы разгар працоўнага дня.

Сярод тых, хто прыйшоў адзначыць 
сьвята, былі ня толькі заўсёдныя 
ўдзельнікі апазыцыйных імпрэзаў, 
але і новыя асобы маладога веку. 
Менавіта навічкі-маладзёны ўнесьлі 
нейкую разнастайнасьць у звыклую 
хаду сьвяткаваньня віцебчукамі Дня 
Волі.

Так, дзяўчына з «Гавары праўду» 
прынесла з сабою нацыянальны бел-
чырвона-белы сьцяг. І пакуль яшчэ 
людзі толькі зьбіраліся, не баючыся, 
разгарнула яго – у цэнтры Віцебску! 
– а потым начапіла яго на сябе 
паўзьверх вопраткі і прахадзіла зь ім 
на плячох па горадзе ўвесь час, што 
працягвалася імпрэза. Калісьці такімі 
паводзінамі яна хутка наклікала б на 
сябе нарад міліцыі, затрыманьне, суд 
і штраф ці арышт. Але гэтым разам 
усё абышлося.

Зрэшты, супрацоўнікі аховы 
правапарадку не пакінулі 
адзначэньне сьвята «опамі» без сваёй 
пільнай увагі. Яны назіралі за тым, што 
адбываецца, падчас усёй імпрэзы. 
Але трымаліся на адлегласьці ад 
удзельнікаў і не перашкаджалі ім 
сьвяткаваць. Колькасьць міліцыянтаў, 
што суправаджалі грамадзкіх і 
палітычных актывістаў, была ледзь 
ня роўнай колькасьці саміх гэтых 
актывістаў.

Актывісты ўсклалі букет кветак 

белага і чырвонага колераў да 
помніку князю Альгерду. А потым 
рушылі па маршруце: Усьпенская 
горка, дзе ёсьць крыж і шыльда 
ва ўшанаваньне «праваслаўных, у 
гады смуты і ліхалецьцяў пакутліва 
замучаных і бязьвінна забітых» – 
будынак, у якім вучыўся Васіль Быкаў, 
з гарэльефам у яго гонар – помнік 
пісьменьніку Ўладзімеру Караткевічу. 
І ўсюды ўскладалі кветкі.

Не заўсёды гэта было зрабіць 
лёгка. Шыльда ў гонар Васіля Быкава 
знаходзіцца на вышыні трох мэтраў. 
Але спрыт моладзі выратаваў: 
маладзёны, дапамагаючы адно 
аднаму, улезьлі да самой шыльды 
і прымацавалі кветкі ў належнае 
месца.

Моладзь праявіла знаходлівасьць 
і калі грамада апынулася ля помніку 
Караткевічу. Тут ня толькі былі 
запаленыя зьнічкі і ўскладзеныя 
кветкі да помніку, але таксама – з 
падачы моладзі – была прывязаная 
да дрэва, што расьце побач, бел-
чырвона-белая кампазыцыя з 
балёнікаў. Атрымалася вельмі 
прыгожа... 

  «Нязьменны вартавы»
Як нязьменны вартавы, вядомы 

віцебскі апазыцыянэр Барыс Хамайда 
стаяў на адваяваным ім астраўку 
свабоды ля «Сіняга дому». У гэты дзень 
ён разгарнуў новенькія бел-чырвона-
белы парасон і  плякат-выгафтоўку. 
Шматлікія знаёмыя падыходзілі да 
яго і віншавалі са сьвятам. Некаторыя 
рабілі гэта вольна, адкрыта, эмацыйна, 
а некаторыя сьцішана паціскалі 
руку ды адыходзілі прэч. Падышлі 
да яго і Тацьцяна Севярынец ды 
Алена Шабуня. Разам яны прачыталі 
супольную малітву за Беларусь.

У гэты дзень Барыс Ханонавіч 
атрымаў ад незалежных віцебскіх 
журналістаў падарунак – фотаздымак, 
зроблены на тым самым месцы, дзе 
ён стаіць і цяпер, дваццаць гадоў 
таму. На ім найвядомейшы віцебскі 
пратэстовец адлюстраваны з 
плякатам «Беларусь! Незалежнасьць! 
Вясна!». У руках апазіцыйны дзеяч 
трымае газэту «Выбар», рэдактарам 
якой ён тады працаваў. Як патлумачыў 
спадар Барыс, у дзень, калі было 
зробленае фота, ён быў затрыманы 
міліцыянтамі і атрымаў за той плякат 
немалы штраф.

Барыс Хамайда лічыць Дзень Волі 
найгалоўнейшым сьвятам краіны. Ён 
мяркуе, што ў будучыні наша дзяржава 
можа зьмяніць сваю цяперашнюю 
назву ды стаць Беларускай Народнай 
Рэспублікай. Бо БНР нічым сябе не 
дыскрэдытавала, а калі так, то ўсё 
магчыма...

vitebskspring.org

Партыйныя актывісты нагадалі віцьбічам пра дату абвяшчэньня 
незалежнасці Беларускай Народнай Рэспублікі ў 1918 годзе.

адсьВяткаВалі  25 сакаВіка
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Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты “Дзвінскі 
Ўзгорак“ паведаміце рэ-
дакцыі аб гэтым. Калі не 
жадаеце атрымліваць га-
зету, то патэдефануйце.

Калі парушаны вашы 
правы спажыўца, працаўні-
ка, то даем эфектыўныя 
парады па абароне права і 
пошуку бясплатных юрыс-
таў. Звяртайцеся на адрас 
газеты “Дзвінскі Ўзгорак“.

Наша газета стала 
размяшчацца на партале 

http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 

могуць яе спампаваць 
яшчэ да з’яўлення газеты 

на паперы.

КРАЕВЕДЕНиЕ

КРЫМіНАЛ

ЗДАРэННЕ

Всю свою жизнь ученый 
посвятил изучению Витебского 
края, издал почти 50 книг и 
брошюр.

Одна из интереснейших 
книг Алексея Сапунова – «Река 
Западная Двина» – была издана в 
Витебске в типографии Малкина 
в 1893 году. Она дает подробное 
ис торико-географическое 
описание этой столь значимой 
для нашего города реки. В ней 
рассказывается не только о 
притоках, порогах, островах, 
отмелях и больших валунах 
в Двине,  но и о развитии 
судоходства и специфике 
рыбной ловли в конце ХІХ века.

В основу книги легли 
сообщения кормчих (рулевых, 
управляющих судами). Плавал 
ли он по Двине лично – 
неизвестно. Вполне возможно, 
что после 1892 года, когда 
открылись пароходные рейсы 
между Велижем и Витебском, 
краевед мог проплыть по 
описанным местам и сравнить 
их с информацией, поданной в 
книге. 

Почему эта книга особенно 
уникальна сегодня? В 
связи с развитием гидро-
электроэнергетики на Западной 
Двине ведется создание каскада 

из четырех ГЭС, а, значит, 
уже через несколько лет мы 
потеряем первозданную Двину, 
описанную в книге Сапунова, 
навсегда.

В связи с этим, витебские 
историки Денис Юрчак и 
Анатолий Николаевич Дулов, 
, решили сохранить облик 
реки для потомков. Сначала 
планировалось предпринять 
масштабную экспедицию с 
привлечением специалистов 
различных профилей, однако 
в связи с определенными 
материальными трудностями, от 
этой идеи пришлось отказаться 
и отправиться в экспедицию 
вдвоем на надувной лодке.

Всего историки совершили 4 
таких «водных похода» летом 
2014 и 2015 годов – прошли 
отрезок Двины от границы с 
Россией до поселка Руба, а также 
участок реки в зоне затопления 
Витебской ГЭС. Всего – около 70 
километров.

Итогом путешествия 
стали тысячи фотографий 
и видеозаписей, которые 
позволяют сохранить облик 
реки до грядущих на ней 
перемен. Во время «водных 
походов» путешественникам 
удалось увидеть и запечатлеть 

немало интересных объектов. 
Например, Рубовские пороги, 
которые скоро навсегда 
исчезнут с карты Западной 
Двины.

Конечно, во время заплывов 
историкам приходилось 
преодолевать немало 
трудностей. Однажды легкую 
лодку, несмотря на активную 
работу вёслами, нёс против 
течения сильный встречный 
ветер, поднявший высокие 
волны на Двине, поэтому 
некоторые участки приходилось 
преодолевать пешком и 
тащить лодку на себе, да и 
погода не всегда благоволила 
путешественникам – в один из 
дней начался сильный дождь. 
На так называемых Хатольских 
мелях участники сплава даже 
сели на мель посередине реки, 
настолько мелкая Двина на этом 
участке в засушливое лето.

Но, главное, что цель 
путешествий была 
достигнута: был собран 
богатейший материал 
краеведческого характера, 
создан своеобразный 
электронный музей витебского 
участка Западной Двины и  
проиллюстрирована работа 
«летописца Витебщины» 
Алексея Сапунова 
современными видами реки и 
её берегов.

vkurier.by

В этом году 27 марта исполняется 165 лет со дня 
рождения «летописца Витебщины», историка и 
краеведа Алексея Сапунова.

ИсторИкИ Изучают 
дВИну сапуноВа

Спасатели довели до 
населения обстановку с 
пожарами и гибелью людей 
на территории района и 
территории Запольского 
сельского совета. Работники 
РОЧС подробно рассмотрели 
обстоятельства пожаров, 
сязанных с гибелью людей, 
убеждали в необходимости 
приобретения и установки АПИ 
в жилых домах.

Рассказали спасатели и о 
недопущении выжигания сухой 
растительности и возможных 
последствиях этих действий. 
Населению объяснили, как 
правильно и самое главное 
безопасно наводить порядок на 
приусадебных участках.

Кроме этого инспекторы 
обучили членов смотровой 
комиссии при Запольском 
сельском исполнительном 

комитете формам и методам 
пожарно-профилактической 
работы, ведь именно 
проведением индивидуальной 
профилактической и 
разъяснительной работы можно 
добиться снижения количества 
пожаров и гибели людей на них.

При проведении схода 
были продемонстрированы 
видеофильмы «Пожары в жилом 
фонде» и «Цена мгновения», 
которые более глубоко 
заставили граждан задуматься о 
безопасности.

Читать полностью: 
mchs.gov.by

Главной темой сельского схода было противо-
пожарное состояние жилого фонда. Говорили и о 
предупреждении пожаров, гибели и травматизма 
людей на них. 

разгоВор о 
протИВопожарном 

состоянИИ

 ПРАфіЛАКТЫЧНАЯ ПРАЦА

27 марта в 23:20 на улице 
Ленина в Витебске 29-летня 
девушка на «Dacia Sandero» в 
районе дома №48 не справилась 
с управлением, наехала на 
припаркованный «Volkswage 
Passat», а затем вылетела на 
тротуар и врезалась в дом 
№46.

Как сообщает пресс-служба 
УВД Витебского облисполкома, 
в результате дорожно-
транспортного происшествия 
молодая женщина погибла 
на месте аварии, ее тело и 

пострадавшего 38-летнего 
пассажира «Dacia» из 
покореженной легковушки 
извлекли спасатели 
при помощи аварийно-
спасательного оборудования. 
Девушка не имела 
водительского удостоверения, 
так как никогда его не 
получала.

Пострадавшего после 
этого передали медикам 
и госпитализировали в 
Витебскую областную 
клиническую больницу, 

сообщает пресс-служба МЧС.
По информации милиции 

и погибшая водитель, и 
пострадавший пассажир 
— безработные жители 
областного центра.

Сейчас обстоятельства 
и причины аварии 
устанавливаются. По факту 
ДТПведется разбирательство. 
Его очевидцев и свидетелей 
правоохранительные органы 
просят позвонить в дежурную 
часть УГАИ УВД Витебского 
облисполкома по телефонам 
58-44-44, 721-44-44 (МТС), 621-
44-44 (Velcom).

news.vitebsk.cc

В Витебске насмерть разбилась на автомобиле 
девушка, не имевшая прав.

БеспраВнИца Врезалась 
В дом И погИБла

Улучив момент, Сергей 
повалил Василия на пол, нанес 
ему семь ударов по голове, 
затем продолжил бить его на 
кухне. А когда тот очнулся и 
попытался взять реванш хотя 
бы на словах, Сергей схватил 
увесистый металлический 
ковшик и ударил им Василия 
по голове. Удар был такой 
силы, что дно ковшика 
выгнулось… Оборванный на 
полуслове, мужчина упал на 
пол и захрипел. Больше встать 
он не смог.

Безразличие собутыльников, 
возможно, сыграло роковую 
роль в этой трагедии, говорит 
помощник прокурора города 
Витебска Денис Плоскунов:

— Трудно понять, чем 

руководствовались все 
присутствовавшие при 
скандале, оставив Василия 
лежать на полу в кухне до 
утра. Только в 11 часов Татьяна 
вызвала бригаду скорой 
помощи, но было уже поздно: 
врачам оставалось только 
констатировать смерть.

Суд признал Сергея К. 
виновным в причинении 
тяжких телесных повреждений, 
повлекших по неосторожности 
смерть потерпевшего, и 
назначил ему наказание в виде 
лишения свободы сроком на 
12 лет. Также ревнивец должен 
выплатить отцу Василия 250 
миллионов рублей. Приговор 
вступил в силу.

news.tut.by

Осенним вечером витеблянин Сергей К. пришел 
к бывшей возлюбленной, с которой встречался 
несколько лет. В доме были гости, в том числе и 
новый кавалер Татьяны — Василий М. Конфликт 
между соперниками завязался сразу: Сергей стал 
«подкалывать» более удачливого ухажера, тот 
огрызался, в итоге они пошли выяснять отношения 
в другую комнату, пишет «СБ Беларусь Сегодня».

реВнИВца 
осудИлИ на 12 лет

Если вы полагаете, что 
пострадали от действий 
этого лица, просим вас 
обратиться в управление 
Следственного комитета 
Республики Беларусь по 
Витебской области по адресу: 
г. Витебск, пр-т Московский, 
51а (контактный телефон: 
8−0212−46−21−48).

В ходе следствия 
установлено, что 23-летний 
обвиняемый открыл на свое 
имя благотворительный счет 
в витебском филиале одного 
из белорусских банков. 
Затем по электронной почте 
он разослал письма в адрес 
организаций города Минска и 
Витебска с просьбой оказать 
спонсорскую помощь детям-
сиротам, живущим в детских 
домах.

«Заранее не намереваясь 
передавать детям деньги, 
полученные от организаций, 
откликнувшихся поучаст-
вовать в благотворитель-
ности, обвиняемый снимал 
перечисленные денежные 
средства и распоряжался 
ими по собственному 
усмотрению», — говорится в 
сообщении.

На основе собранных 
доказательств Денису 
Томашевичу предъявлено 
обвинение по ч. 3 ст. 
209 (Мошенничество, 
совершенное в крупном 
размере) УК Беларуси. К 
обвиняемому применена 
мера пресечения в виде 
заключения под стражу.

Необходимо отметить, 

что обвиняемый выбирал 
организации случайным 
образом, используя 
справочники предприятий 
и каталоги организаций, 
представленных в Беларуси. 
В настоящее время в 
следственные органы 
обратилось 29 организаций, 
учредители которых 
пострадали от действий 
обвиняемого.

В СК отметили, что право-
охранительные органы 
продолжают работать 
над установлением иных 
фактов преступной 
деятельности основателя 
благотворительного проекта 
«Добро твори».

TUT.BY

Следственным комитетом расследуется уголовное 
дело, возбужденное в отношении основателя 
и координатора благотворительного проекта 
«Добро твори» Дениса Томашевича.

осноВатель 
оБВИняется В 

мошеннИчестВе
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НАшА СВЯТАУГОДКі БНР

ВіншаВанне старшыні 
рады Бнр

Віншаваньне Рады БНР да 98-й гадавіны 
абвяшчэння незалежнасці Беларускай Народнай 
Рэспублікі. 

"Дарагія суродзічы, 98 гадоў 
таму — ранічкай 25 сакавіка 
1918-га — на нашай зямлі 
адбыўся цуд: паняволены, 
зьняможаны вайной беларускі 
народ заявіў, што «ад гэтага 
часу Беларуская Народная 
Рэспубліка абвяшчаецца 
незалежнай вольнай 
дзяржавай».

Сёньня Беларусь жыве!
Жыве, дзякуючы рашучасьці 

нашых продкаў у 1918-м 
годзе, але таксама дзякуючы 
жыцьцяздольнасьці кожнага з 
нас!

Дваццатае стагодзьдзе было 
адным з найстрашнейшых у 
гісторыі чалавецтва, і асабліва 
моцна пацярпеў наш край. Мы 
вытрымалі дзьве чужыя вайны, 
шматлікія спробы генацыду 
нашага народу — высылкі, 
расстрэды, дыктатуры, 
выгнаньне траціны нашага 
народу ў замежжа. Чужакі 
нішчылі нашую прыгожую мову, 
нашую шматвяковую культуру, 
нашую веру, нашае пачуцьцё 
годнасьці. Нягледзячы на ўсё 
гэта, мы выжылі. Мы жывём, і 
жыве Беларусь!

Дарагія суродзічы, 

Про эффект первой пуговицы знают все. Если 
только застегнешь ее неправильно, то дальше что-
то исправлять уже бесполезно. Хоть шарфиком 
прикрывай, хоть сумочкой, хоть руками полы 
придерживай...

Все равно дальше 
все идет наперекосяк: 
воротник разъезжается, 
плечи сползают, карманы 
«пляшут»...

Выход один – расстегнуться 
и застегнуть все сначала.

Вчера, на День воли, 
глядя на бело-красно-
белые флаги и ленточки, на 
“Погоню”, на людей, который 
искренне поздравляли друг 
друга с праздником, вновь 
вспомнила именно про этот 
эффект первой пуговицы.

Ведь именно после 
того, как Беларусь 
отказалась от исторически-
мотивированных националь-
ных символов, у нас все 
пошло наперекосяк. 
Истинные пат-риоты 
Беларуси оказались “пятой 
колонной”, адепты империи 
– патриотами. Те, кого 
интересует исключительно 
чарка-шкварка были 
признаны хорошими 
белорусами, те, кого 
интересует национальный 
язык, история, Идеи в 
широком смысле этого слова 
– врагами, нехорошими, 
неправильными. И даже 
если совсем не про высокие 
материи говорить, даже если 
говорить про деньги, то все 
равно “косяк” получился. 
Со всех трибун возвещали, 
что строим национальную 
экономику, но делали это 
по принципам российского 
региона. Вот и имеем то, что 
имеем.

Теперь, после Украины, 
вроде, затмение 
потихоньку развеивается. 
Официальные структуры 
начали старательно искать 
содержание для билбордов 
со слоганом “То, что нас 
объединяет”. И признали, что 
не “Дожинки” объединяют 
белорусов, не хоккей и 
даже не Всебелорусское 
народное собрание. 
Несмело констатировали, 
что объединяют нас мова, 
история и культура, о чем 
теперь свидетельствуют 
большие плакаты на улицах 
городов. Вот только о самом 
главном словами не говорят. 
И если выразить то, что нас 
объединяет, символами, то 
придется вновь вернуться 
к тому, с чем старательно 
сражались, - к бело-красно-
белому стягу и гербу 
“Погоня”.

Как ни пытались эти 
символы дискредитировать, 
как ни втаптывали в грязь, 
как ни наказывали за 
их использование, как 
ни промывали мозги на 
политинформациях и через 
СМИ, но то, что имеет 
действительно глубокие 
корни - не выкорчевать. 
На груди, у сердца, люди 
стали делать татуировку 
не “капусты”, но всадника. 
Без какого-то приказа, без 
суровой директивы, без 

ультимативной агитации. 
Сами, по велению души. 
Потому что так хотят, так 
чувствуют.

Как ни бдели идеологи, 
как ни тужились, но даже 
на концертах типа “Дни 
Беларуси в Москве” вдруг 
выяснялось, что почти все 
творческие коллективы 
одеты в бело-красно-белое. 
Случайно, не сговариваясь. 
Отобранные, благонадежные 
проверенные коллективы – и 
такой демарш.

Или вспомните, как бело-
красно-белые зонтики у 
людей отбирали – чтобы 
нигде в городе даже не было 
намека на исторический флаг. 
А теперь в государственных 
магазинах продают и 
зонтики, и майки, и сумки, 
и ленты, и пакеты, и шарфы 
в национальных цветах. 
Значит, есть спрос. Значит, 
люди этого хотят. Значит, 
борьба была бессмысленной. 
Власти проиграли, победили 
зонтики.

Белорусская идея 
победила! В головах, в 
сердцах неравнодушных 
людей победила!

Реинкарнация советской 
символики в суверенной 
Беларуси не удалась. Не 
сроднились мы с ней, не 
полюбили. Власти пришлось 
даже отдельный закон писать, 
чтобы нормами и правилами 
хотя бы видимость почитания 
официальных символов 
обеспечить. Но какими 
нормами можно прописать 
любовь, трепет, гордость, 
волнение... Как заставишь, 
если никаких эмоций 
красно-зеленый флаг не 
вызывает, что-то глубинное 
не затрагивает? А вот бело-
красно-белый - без всяких 
законов, указаний и норм - 
красивый, величественный, 
по-настоящему державный... 
Свой! Наш!

И “Погоня” – это как связь с 
чем-то значимым через века. 
Это как сила, помощь, вера, 
которая скачет из нашего 
прошлого в наше будущее. А 
снопы, колосья, лён, клевер... 
Скосили – сгнило. Вот и весь 
символ.

Сейчас, когда 
оглядываешься назад, то 
очень четко виден момент, 
с которого в Беларуси 
все пошло наперекосяк. 
Поменяли символы – и все 
стало разъезжаться. Можно 
подтягивать полы, можно 
шарфиком прикрываться, 
можно сумочкой; можно 
– ОМОНовскими щитами, 
можно тоннами книг 
по государственной 
идеологии, но все равно 
придется вернуться к тому, 
с чего накосячили – к своим 
настоящим символам. И 
потом все пойдет значительно 
легче.

Светлана Калинкина
«Народная воля»

накосячИлИ

прыпамінаю цяжкія часы, каб 
вы не зьнеахвоціліся. 

Калі мы часам робімся 
больш асьцярожнымі, ці 
памяркоўнымі, гэта таму, што 

адчуваем, што надыходзяць 
цяжкія часы, і нам трэба іх 
перажыць.

Сёньня, аднак, хачу яшчэ 
раз выказаць вам сваю веру, 
што мы дасягнем тае лепшай 
будучыні, пра якую мы марым. 
Пацьверджаньне нашай 
моцы бачым у зусім нядаўняй 
гісторыі — калі 25 жніўня 
1991 году беларусы здолелі 
скарыстаць шанец і аднавілі 
Незалежнасьць, зьдзейсьніўшы 

мару пакаленьняў. І вось ужо 
чвэрць стагодзьдзя наш край 
незалежны — але ўсё яшчэ не 
свабодны. 

Прыйдзе час, калі будзем 
сапраўды той незалежнай, 
вольнай дзяржавай, пра 
якую гаварылі нашыя Дзяды, 
калі наш кай далучыцца да 

сям’і заможных і паважаных 
эўрапейскіх народаў. Мы 
даказалі, што мы вартыя гэтай 
павагі. 

Жадаю вам сёньня мужнасьці 
і вытрываласьці. Мы яшчэ 
пабачымся у вольнай Беларусі. 
Моцна веру ў гэта, і хачу, каб 
кожны з вас у гэта верыў. 

Жыве Беларусь!
івонка Сурвілла,

Старшыня Рады Беларускай 
Народнай Рэспублікі"

Все, происходящее с Надеждой доселе, с точки 
зрения московских стратегов, было несомненной 
удачей. И, пожалуй, зря вы думаете, что ее 
будут менять на военнослужащих Ерофеева и 
Александрова. 

Савченко — это украинская 
военнослужащая, сражавшаяся 
на территории Украины против 
незаконных вооруженных 
формирований, посягающих 
на целостность украинского 
государства. С какой стати и за 
что судить ее на территории 
России?

Если мы признаем, что люди, 
против которых сражалась 
Савченко, наши агенты, — то 
нельзя судить противника за 
участие в войне. Если мы не 
признаем этих людей своими 
агентами, то это значит, что они 
— террористы. Невозможно 
судить человека за борьбу с 
терроризмом.

В принципе дело Савченко 
упирается в одну простую 
проблему. Если ты посылаешь 
боевиков на территорию 
сопредельного государства, 
ты не можешь судить тех, кто 
сражается против них, как 
убийц мирных граждан.

Чтобы обойти эту закавыку, 
Савченко предъявлено 
конкретное обвинение. Ее 
обвиняют не в том, что она, 
украинская военнослужащая, 
сражалась против засланных 
на территорию ее страны 
боевиков. Ее обвиняют в том, 
что 17 июня 2014 года она убила 
двух российских журналистов 
— Игоря Корнелюка и Антона 
Волошина. Так как журналисты 
были убиты при минометном 
обстреле, то обвинители, 

саВченко – украИнская 
жанна д'арк

чтобы как-то привязать к делу 
Савченко, заявили, что она 
залезла на вышку сотовой связи, 
с которой и корректировала 
обстрел.

Проблема в том, что это 
конкретное обвинение 
высосано из пальца. Савченко 
была захвачена в плен за час до 
гибели Волошина и Корнелюка. 
Это подтверждается билингами 
обоих ее телефонов, которые суд 
отказался принять во внимание. 
Это также подтверждается 
расположением солнца и теней 
на видеозаписях, сделанных 
при взятии Савченко в плен.

Кроме того, версия о том, 
что минометный огонь (кто 
бы его ни вел) специально 
велся по журналистам, — не 
выдерживает критики. Волошин 
и Корнелюк погибли потому, 
что передвигались вместе с 
боевиками, по которым и велся 
огонь.

Третьим обстоятельством 
дела является вопрос о том, как 
вообще Савченко оказалась на 
территории России. Здравый 
смысл заставляет предполагать, 
что она была взята в плен 
сепаратистами 17 июля 2014 
года около 10 часов утра, 
передана кураторам и насильно 
вывезена в Россию.

Те, кто ее вывозил, являются 
похитителями человека, а значит, 
уголовными преступниками. 
Чтобы скрыть этот очевидный 
факт, организаторы похищения, 

являющиеся одновременно 
организаторами дела 
против Савченко, выдумали 
фантастическую историю о 
том, что после взятия в плен 
Савченко была отпущена, а 
затем незаконно перешла 
границу, где и была задержана.

Одна из проблем дела 
украинской Жанны д'Арк — это 
несоответствие между высоким 
политическим уровнем, на 
который оно поднялось, и 
низким интеллектуальным 
уровнем фальсификаторов, 
которые его лепили.

Modus operandi Кремля 
заключается в том, что он никогда 
не курирует спецоперацию 
до конца, чтобы потом иметь 
возможность отрицания: «Я? Да 
я тут ни при чем!»

Когда следователь Дмитрий 
Маньшин допрашивал Савченко 
в Ростове, он, очевидно, не 
предполагал, что допрашивает 
женщину, которая будет избрана 
депутатом Верховной рады и 
Европарламента. Женщину, 
которую накануне вынесения 
приговора потребует без 
всяких условий освободить 
госсекретарь США. Женщину, 
из-за которой депутаты 
Европарламента создадут 
«список Савченко».

Следователь Маньшин не знал, 
что допрашивает украинскую 
Жанну д'Арк. Жанна д'Арк не 
входила в интеллектуальный 
и умственный горизонт 
следователя Маньшина.

Вторая проблема дела 
Савченко заключается в 
том, что в области внешней 
политики московские стратеги 
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ПРАБЛЕМА ўЗРОСТУ

СПРАВА ЧЫжА

повторили дипломатические 
достижения покойного Муамара 
Каддафи. Ну, помните, когда у Каддафи 
из-за полной антисанитарии в госпиталях 
разразилась эпидемия СПИДа?

И Каддафи, не будь дураком, арестовал 
болгарских медсестер, приехавших по 
линии Красного Креста лечить ливийцев, 
пытками выбил из них показания, что они 
нарочно заражали СПИДом ливийских 
детей, и — добился-таки своего: заставил 
Запад уважать себя. Сам Саркози приехал 
в Ливию, чтобы поменять освобождение 
заложниц на снятие санкций против 
Ливии.

Каддафи первый понял, что это с 
террористами приличные страны не 
разговаривают. А когда заложника 
берет не террорист, а государство, 

жена — обладательница велнес-
клуба, дети учились за границей 

Светлана Чиж, жена миллионера, в 
2015 году попала в список «Топ-50 самых 
стильных женщин Беларуси» по версии 
журнала XXL.

Она является владелицей велнес-
клуба EVO.

Велнес — это такая концепция 
здорового образа жизни, основанного 
на сочетании физического и духовного 
здоровья. Воспользоваться услугами 
центра могут только члены клуба — это 
закрытое учреждение.

Старшие дочь и сын Юрия и Светланы 
Чижов получали образование за 
рубежом. Сергей — в Англии, Татьяна — 
во Франции.

«Сыну было трудно в Англии, его 
тянуло домой, но он терпел. А когда 
закончил обучение, сказал, что хотел бы 
вернуться. Сейчас работает вместе со 
мной», — говорил Чиж.

После учебы в Оксфорде Сергей 
стал членом наблюдательного 
совета Минского завода игристых 
вин, акционером которого является 
«Трайпл».

Татьяна также вернулась на родину, 
она училась в Париже гостиничному и 
ресторанному бизнесу.

Младший сын Чижа учится в БНТУ 
по специализации «Экономика и 
управление производством».

Копал картошку, косил траву, 
отдыхал на море... с Александром 
Лукашенко. 

Юрий Чиж неизменно входил в тот 
небольшой пул, с которым проводил 
время глава Беларуси Александр 
Лукашенко.

Даже в прошлом году Чиж вместе с 
Лукашенко копал картофель в Дроздах, 
свозил арбузы и дыни. Присутствовал 
он и при обучении француза Депардье 
навыкам косьбы.

Также Юрий Чиж всегда сопровождал 
главу Беларуси во время отдыха — хоть 
в Сочи, хоть в ОАЭ. Из бизнесменов в 
таких мероприятиях участвовал еще 
Александр Шакутин, хотя все знали, 
что между этими двумя миллионерами 
существовал определенный антагонизм.

Часы за 400 тысяч долларов
Скандинавские миллионеры стараются 

не демонстрировать свое богатство. 
Ходят в обычной одежде, ездят на 
обычных машинах. Юрий Чиж — богач 
другого типа. Например, бизнесмен 
всегда публично появлялся с очень 
дорогими часами на руке.

В 2011 году «Наша Нива» зафиксировала, 
что Юрий Чиж носит платиновые часы 
Ulysse Nardin, которых всего 30 штук в 
мире. Цена такого часов колебалась в 

районе 400 тысяч долларов.
Через два года владелец «Трайпла» 

пришел на исполком Белорусского 
федерации футбола с Patek Philippe Ce-
lestial Grand Complication, цена которого 
— в районе 260 тысяч долларов.

Вот к таким красивым вещам тянуло 
миллионера.

интересная манера играть в футбол
Чиж — заядлый любитель футбола 

и борьбы. Он посещал практически 
все игры своего «Динамо». Причем в 
последнее время на стадионе «Трактор» 
садился прямо на трибунах, а не в 
какой-нибудь ложе. Всегда недалеко от 
него сидел бывший премьер-министр 
Владимир Ермошин. Чиж и сам не против 
поиграть в футбол. Главный тренер 
сборной Беларуси Александр Хацкевич 
был свидетелем, как бизнесмен держится 
на футбольном поле.

«Наверное, со стороны это выглядит 
достаточно интересно. Я не раз играл и 
за команду Юрия Саныча, и против нее. 
Эмоций очень много. Может, техники и 
мастерства иногда недостает, но страсть 
и энергия все это компенсируют. Юрий 
Саныч очень не любит проигрывать. 
Часто начинает руководить всеми 
на поле. Исполняет исключительно 
центрального нападающего. Иногда 
действует за счет тарана, иногда за счет 
своего авторитета. А порой берет на 
себя судейские обязанности. Спорная 
ситуация, соперник кричит, мол, ничего 
не было, а Юрий Саныч останавливается 
и говорит: «Нет, здесь точно был фол». И 
все соглашаются:). Некоторые моменты, 
конечно, комедийные. Но главное, что 
наши пульки — это эмоции и хорошее 
настроение», - говорил Хацкевич в 
интервью by.tribuna.

Строил под Минском новые 
резиденции

У Чижа есть коттедж в столичных 
Дроздах, самом престижном квартале 
Беларуси, но он решил заиметь еще 
и поместье за пределами Минска. Его 
новый дом находится возле Логойска. 
Общая площадь коттеджа огромная, аж 
875 м2. Во дворе запланированы баня 
и бассейн. Чиж редко давал интервью 
не на спортивные темы. Однажды 
он рассказал о своих приоритетах в 
музыке.

«Я в плане музыки всеяден, но 
больше люблю авторские песни. Очень 
нравится Владимир Высоцкий. Ну и 
вообще — ретро: музыка 1970—1980-х, 
те вещи, на которых вырос. Все-таки 
раньше больше было смыслового и 
высокохудожественного. А сейчас: два 
раза топнул, два раза пристукнул».

Змитер Панковец
«Наша Ніва» 

ДЕЛО САВЧЕНКО
(пачатак на стар. 3)

Прычына першая: дэмаграфічная
Цалкам абапіраючыся на дадзеныя 

Белстата, прывяду ўсяго некалькі цікавых 
статыстычных фактаў.

У 1955 годзе ў БССР нарадзілася 194 345 
чалавек. У канцы 2014 года ў Беларусі ў 
59-гадовым узросце знаходзіліся 129 
916 чалавек. Калі не ўлічваць міграцыі, то 
атрымліваецца, што 33,2% насельніцтва 
не дажыло да 60-годдзя.

У 1950 годзе ў БССР нарадзілася 197 
164 чалавек, у канцы 2014 года ў Беларусі 
ў 64-гадовым узросце было толькі 109 
510 чалавек. Гэта значыць на пачатак 
2015 года не дажыло да 65-годдзя 44,5% 
насельніцтва.

Такім чынам, павелічэнне пенсійнага 
ўзросту на 5 гадоў азначае, што 11,3% 
насельніцтва пазбавяцца магчымасці 
дажыць да пенсійнага ўзросту.

Прычына другая: кадравая
У апошнія гады ў Беларусі назіраецца 

паступовае зніжэнне колькасці занятага 
насельніцтва. За 2015 год скарачэнне 
колькасці работнікаў склала больш за 
60 тысяч чалавек. Прычым асноўная 
частка скарачэнняў прыпадае на буйныя 
арганізацыі з дзяржаўным капіталам. 
Прадпрыемствы вымушаныя скарачаць 
колькасць работнікаў у пагоні за ростам 
прадукцыйнасці працы і зніжэннем 
сабекошту вырабленай прадукцыі. 
Пры гэтым усплёску беспрацоўя мы не 
назіраем. Чаму?

Для адказу на пытанне варта зірнуць на 
ўзроставую структуру насельніцтва. На 
пачатак 2015 года ў Беларусі пражывала 
83 972 54-гадовыя жанчыны і 57 700 59-
гадовых мужчын. Такім чынам, у 2015 
годзе пенсійнага ўзросту дасягнула 141 
872 чалавекі. У 16-гадовым узросце на 
пачатак 2015 года было толькі 91 238 
чалавек. Колькасць памерлых у 
працаздольным узросце ў 2014 
годзе складала 24 367 чалавек. З 
гэтых дадзеных з пэўнай умоўнасцю 
(частка грамадзян сыходзяць 
на пенсію па выслузе, частка па 
інваліднасці) можна ўсталяваць, 
што па дэмаграфічных прычынах 
працаздольнае насельніцтва 
Беларусі за год скарацілася 
прыкладна на 75 тысяч чалавек. 
Гэта нават больш, чым фактычнае 
скарачэнне занятага насельніцтва.

У выніку павелічэнне пенсійнага 
ўзросту створыць каласальную 
нагрузку на беларускі рынак працы. 
Знайсці працу ва ўмовах эканамічнага 
крызісу стане неверагодна складана. 
Горш за ўсё давядзецца моладзі, 
паколькі знайсці сабе месца працы без 
неабходнага вопыту значна складаней. 
У выніку мы будзем мець масавы адток 
моладзі за мяжу ў пошуках працы. 
Многія з гэтых маладых людзей будуць 
страчаныя для беларускай пенсійнай 
сістэмы назаўсёды, паколькі нават пры 
ўмове вяртання ў краіну напрацоўваць 
мінімальны 20-гадовы працоўны стаж у 
іх ужо не будзе ні часу, ні жадання.

Прычына трэцяя: эканамічная
Для тых, каму двух першых прычын 

недастаткова, прывяду, мабыць, самы 
важкі аргумент — эканамічны.

Для гэтага неабходна памятаць пра тое, 
што сродкі, прызначаныя для выплаты 
пенсій, — не падарунак ад дзяржавы. 
Яны пералічваюцца намі ж і нашымі 
працадаўцамі ў Фонд сацыяльнай 
абароны насельніцтва (ФСАН) з кожнай 
нашай зарплаты.

Таму прапаную зірнуць на сумы, якія 
мы адлічваем на пенсію на працягу 
свайго працоўнага жыцця, і супаставіць 

іх з фактычнай велічынёй пенсій, якія 
нам выплачваюць.

Вызначыць сярэднюю велічыню 
пенсійных унёскаў у Беларусі не так 
проста. Справа ў тым, што ўнёскі на 
пенсійнае страхаванне пералічваюцца як 
самімі работнікамі, так іх працадаўцамі, 
а велічыня ўнёскаў залежыць ад памеру 
заработнай платы супрацоўніка. Таму 
для чысціні эксперыменту будзем 
выкарыстоўваць унёскі на пенсійнае 
страхаванне, якія выплачваюцца 
індывідуальнымі прадпрымальнікамі.

Справа ў тым, што ІП сам вызначае 
памер свайго даходу, з якога ён будзе 
выплачваць унёскі. Аднак памер 
даходу не павінен быць меншы за 
суму мінімальных заробкаў за год. 
Такім чынам, ІП абавязаны выплацiць у 
ФСАН унёсак у памеры не менш за 35% 
мінімальнай заработнай платы. Пры 
гэтым выразна вызначана, што 29% 
прызначаюцца на страхавыя ўнёскі па 
пенсійным забеспячэнні.

У цяперашні час памер мінімальнай 
заработнай платы складае 2 300 000 
рублёў. Такім чынам, мінімальны 
памер штомесячных унёскаў 
прадпрымальнікаў на пенсійнае 
страхаванне складае 667 000 рублёў. На 
сённяшні дзень гэта крыху больш за $ 
32.

Прымаючы пад увагу, што сёння за 
размяшчэнне доўгатэрміновых укладаў 
у валюце беларускія банкі прапануюць 
ад 4% гадавых, разлічым, якую б суму 
здолелі назапасіць прадпрымальнікі, 
калі б страхавыя ўнёскі па пенсійным 
забеспячэнні размяшчалі на 
доўгатэрміновым валютным укладзе. …

…грамадзяне Беларусі сёння 
атрымліваюць пенсію значна меншую, 

чым маглі б. Раней гэта можна было 
спісаць на той факт, што вялікая частка 
пенсійных унёскаў пенсіянераў загадала 
доўга жыць разам з СССР. Але з кожным 
годам велічыня пенсійнага фонду, 
сфармаванага ў незалежнай Беларусі, 
павінна становіцца ўсё большай. А 
значыць, беларусы маюць права чакаць 
альбо паступовага павелічэння пенсій, 
альбо скарачэння памеру пенсійных 
унёскаў.

Але паколькі замест гэтага нам кажуць 
аб неабходнасці павышэння пенсійнага 
ўзросту, то ўзнікае простае пытанне: 
«А дзе ж пенсійныя ўнёскі беларусаў за 
апошнія 25 гадоў?» Калі іх стала не хапаць 
нават на цяперашні памер пенсій, то гэта 
азначае, што сродкі былі выкарыстаныя 
надзвычай не эфектыўна. Калі ж гэта не 
так, то павелічэнне пенсійнага ўзросту 
павінна суправаджацца альбо істотным 
ростам памеру пенсій у доларавым 
выражэнні, альбо сувымерным 
скарачэннем велічыні пенсійных 
унёскаў.

(скарочана) 
Аляксей Харкевіч

“Новы час”

Ёсць, як мінімум, тры прычыны, якія дазваляюць заяўляць 
пра тое, што павышэнне пенсійнага ўзросту з'яўляецца 
неабгрунтаваным рашэннем. Яно зусім будзе не на карысць 
нашай эканоміцы. І вось чаму.

пенсійны ўзрост 
паВышаць нельга

разговаривают, да еще как!
Поэтому все, происходящее с 

Надеждой Савченко доселе, с точки 
зрения московских стратегов, было 
несомненной удачей. Ее героическое 
поведение, ее голодовки, ее избрание 
в Европарламент — все это только 
набивало ей цену. Вы думаете, Савченко 
будут менять на военнослужащих 
Ерофеева и Александрова? Ха!

Навязчивой идеей является отмена 
санкций. Савченко будут менять только 
на санкции. Хотите Савченко — снимайте 
санкции.

И очень возможно, что Москва 
добьется своего. Но, как учит история, 
у тактических преимуществ могут быть 
некоторые стратегические недостатки...

Юлия Латынина
«Новая газета»

пять фактоВ о 
задержанном чИже

«Наша Ніва» приводит фрагменты из биографии Юрия Чижа. 


